



Council of the
European Union

Brussels, 6 April 2016
(OR. en, de)

7576/16

AGRI 161
VETER 29
DENLEG 25
PHYTOSAN 4

NOTE

From: General Secretariat of the Council
To: Delegations

Subject: Combating Food Fraud in the EU
– Information from the German Delegation

Delegations will find attached in Annex an information note from the German delegation on the above mentioned subject to be dealt with under "Any other business" at the meeting of the Council (Agriculture and Fisheries) on 11 April 2016.

3459. Meeting of the Council (Agriculture and Fisheries) on 11th April 2016 in Luxemburg

“Food Fraud”– Information from the German Delegation

1. Europol und Interpol haben am 30. März 2016 über aktuelle Erkenntnisse im Bereich Lebensmittelbetrug berichtet. Bei der gemeinsam von Interpol und Europol koordinierten "Operation Opson V" wurden im Zeitraum von November 2015 bis Februar 2016 laut Europol von Polizei und Zoll in 57 Ländern mehr als 10 000 Tonnen und eine Millionen Liter gefälschter Lebensmittel sichergestellt.
2. Das Thema „Lebensmittelbetrug“ ist insbesondere mit der Aufdeckung von nicht deklariertem Pferdefleisch in Rindfleischerzeugnissen im Frühjahr 2013 stärker in den Fokus gerückt. Hohe Gewinnmargen und das niedrige Risiko, belangt zu werden, führen dazu, dass Irreführung und Täuschung weit verbreitet sind. Lebensmittelbetrug schadet der Wirtschaft und kann die Gesundheit von Verbraucherinnen und Verbrauchern gefährden.
3. Als Konsequenz wurden von den Mitgliedstaaten und der Europäischen Kommission zahlreiche Maßnahmen ergriffen. Um Betrug und Täuschung effektiv zu begegnen, sollten die Diskussionen über geeignete Maßnahmen in der EU weiter intensiviert werden mit den nachfolgenden Zielen:
 - Vermehrte Durchführung europaweiter - von der Europäischen Kommission koordinierter - Kontrollprogramme in den Mitgliedstaaten.
 - Zügige Etablierung eines Referenzzentrums der Europäischen Union für die Echtheit und Integrität der Lebensmittelkette, wie im Vorschlag der EU-Kontroll-Verordnung vorgesehen.
 - Weitere Intensivierung der Zusammenarbeit der Polizei-, Zoll- und Lebensmittelüberwachungs-Behörden auf europäischer Ebene.

3459. Meeting of the Council (Agriculture and Fisheries) on 11th April 2016 in Luxemburg

“Food Fraud”– Information from the German Delegation¹

1. On 30 March 2016, Europol and Interpol reported on current findings in the field of food fraud. "Operation Opson V", coordinated jointly by Interpol and Europol, secured more than 10,000 tons and one million litres of counterfeit food in 57 countries between November 2015 and February 2016.
2. There has been a greater focus on the subject of "food fraud", particularly since the discovery of non-declared horse meat in beef products in spring 2013. High profit margins and the low risk of being prosecuted have led to misrepresentation and deception becoming widespread. Food fraud damages the industry and may endanger consumer health.
3. As a result, the Member States and the European Commission have taken numerous measures. To combat fraud and deception effectively, the discussions on suitable measures in the EU should be further intensified with the following objectives:
 - to carry out more pan-European control programmes - coordinated by the European Commission - in the Member States;
 - to quickly establish a European Union reference centre for the authenticity and integrity of the food chain, as provided for by the proposed EU Control Regulation.
 - to further intensify the cooperation between the police, customs and food inspection authorities at European level.

¹ Courtesy translation provided by the German delegation